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بدعهدی آمریکا یک صفحه ننگین برای آمریکا و یک صفحه زرین برای کشور، مذاکرهکنندگان و در رأس همه رهبر انقلاب است.

نقاط تلخ تاریخی در ذهن تاریخی مردم که بسیار فهیم هستند زنده است؛  

به گزارش اسپادانا خبر، وزیر خارجه کشورمان در نخستین گفتگوی ویدیویی «انتخاب» در مورد مسائل مختلفی اظهارنظر
کرد. مهمترین گزیدههای این مصاحبه در پی میآید. یکی از رؤسای سابق تیم مذاکرهکننده هستهای اخیراً صحبتهای مکرری

در مورد بحث برجام میکند و دستاورد هستهای را، جعلی و برجام را واویلا خوانده است. به نظر شما با توجه به اینکه این فرد
در سال 92 کاندیدای ریاست جمهوری بود و به نظر میرسد که در سال 96 فعال این عرصه باشد، این صحبتها از سر

دلسوزی است یا جنبه انتخاباتی دارد؟ من امیدوارم از سر دلسوزی باشد ولی حتماً با ایشان موافق نیستم و سیاستهایی هم
که ایشان دنبال کردند نه تنها من موافق نیستم بلکه یک بخش عظیمی از جامعه ما موافق نیست وگرنه به او رأی میدادند.

*نکتة مبهمی که همیشه در این چند سال وجود داشته این بود که برخی از گروهها ادعا میکنند رهبری در جریان ریز مذاکرات
بودند و برخی میگویند در جریان کلیات بودند. هیچ وقت در این مورد شفافسازی نشده، اگر مایل هستید در این مورد

توضیحاتی بفرمایید. موضوعات مهمی که در مذاکرات جریان داشت به محضر مقام معظم رهبری گزارش میشد، اینکه ایشان
در مورد جزئیات اظهارنظر میکردند درست نیست. ایشان در مورد جزییات اظهار نظر نمیکردند اما خطوط کلی را مشخص
میکردند، با این حال، ما جزئیات را هم به ایشان گزارش میدادیم؛ اما شأن رهبری ورود به آن جزئیات نبود و ایشان خطوط
کلی مشخص میکردند. وقتی ما خدمت ایشان میرفتیم، به صورت مکتوب و شفاهی گزارش تقدیم میکردیم. ما کلیات را

خدمت ایشان عرض میکردیم و پیشنهاد خودمان را خدمت ایشان مطرح میکردیم و ایشان هر وقت مصلحت میدیدند
رهنمود میدادند و مشخص میکردند که چه حوزهای را باید دنبال کنیم اما اینکه ایشان وارد جزییات شوند معمولاً منش ایشان

و خط مشی ایشان این نبود که وارد جزئیات شوند اما ما کل ماوقع مذاکره را با ریز جزئیات و متون به محضر مبارک ایشان
تقدیم کردیم و وظیفه خودمان را در این حوزه انجام میدادیم. * آقای ترامپ، معتقد است که این توافق هستهای بدترین

توافق تاریخ است و همین عبارت عیناً توسط برخی عناصر داخلی که به دلواپس مشغول هستند تکرار میشود. به نظر شما
علت این شباهت به علت این که عیناً مواضع تندرویهای ایشان چیست؟ آقای ترامپ نگاه میکند و میگوید که ایران نباید یک
سانتریفیوژ داشته باشد و الان این تعداد سانتریفیوژ دارد. میگوید که حتی تا روز آخر سیاست ما این بود که راکتور آب سنگین
در ایران نباشد ولی الان این کشور راکتور آب سنگین دارد. سیاست شان این بود که پالایشگاه آب سنگین اراک را ببندند، اما

الان پالایشگاه آب سنگین ایران یکی از بزرگترین تولیدات در دنیا است. سیاست شان این بود که ایران از نظر تحقیق و
توسعه به IR1 محدود باشد اما الان IR8 که بهترین سانتریفیوژ است که اخیراً تست گاز شده، را داریم. تا روزهای آخر مذاکره

طرف مقابل اصرار میکرد ما نمیگذاریم IR1 بیشتر داشته باشید و تحقیق و توسعه کنید. آقای ترامپ میگوید که چرا
ایرانیها اینها را به دست آوردند؟ متوجه نیست که وقتی آدمها وارد مذاکره میشوند نمیتوانند همه چیزی را که میخواهند

به دست آورند. آمریکاییها خیال میکردند که ایران دنبال سلاح هستهای است و ما میدانستیم که دنبال سلاح هستهای
نیستیم. حالا میتوانند مطمئن شوند که ایران دنبال سلاح هستهای نیست، از طرفی دیگر دوستان ما ممکن است خواستهای

سنگینی داشته باشند و دوست داشتند همه تحریمها برداشته شود. اگر به مذاکره میآمدند متوجه میشدند که ما قرار بود
راجع به مسائل هستهای صحبت کنیم و قرار نبود راجع به حقوق بشر صحبت کنیم. این درحالی است که آنها آمادگی این کار را
داشتند و اماده بودند که راجع به موشک صحبت کنند. اگر ما حاضر میشدیم که راجع به موشک صحبت کنیم، بحث تحریمهای
موشکی روی میز میآمد. ولی ما حاضر نیستیم راجع به بحث موشکی صحبت کنیم و به آنها میگوییم که به شما ربطی ندارد.
برنامه دفاعی ما به شما هیچ ربطی ندارد و تحریم موشکی روی میز نمیآید. ما به دلیل مواضع صحیح خودمان حاضر نیستیم

راجع به آن موضوعات صحبت کنیم. خطوط قرمزی که نظام برای ما تعیین کرده، مشخص است،کسی که در مذاکره نبوده
همانطور که آقای ترامپ در مذاکره نبود نمیداند که ما راجع به چه چیزی صحبت کردیم یا جزئیات آن را متوجه نیست و

نمیداند چرا اینقدر طرف امریکایی کوتاه آمده است. اینها متوجه نیستند که آمریکا نتوانست با تحریم ایران را وادار کند که
مسیرش را کنار بگذارد، لذا از روی ناچاری به میدان آمدند. دولت قبلی آمریکا هیچ امتیازی را از روی رغبت به ما نداد و تک
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تک امتیازاتی که در زمان مذاکره و در زمان اجرا که مهمتر از مذاکره بود، گرفتیم با تلاش و کوشش بود. بدعهدی آمریکا،
ایرادی است که به ما میگرفتند، ولی این نقطه افتخار تیم مذاکرهکننده است که علیرغم همه این بدبختیها توانسته علی رغم
این میزان فشار، با دیپلماسی موفقیت کسب کند و از طرف مقابل امتیاز بگیرد. بدعهدی آمریکا یک صفحه ننگین برای آمریکا

است، ولی یک صفحه زرین برای کشور و مذاکرهکنندگان و در رأس همه اینها مقام معظم رهبری است که این مسئله را
هدایت کردهاند. * گفته بودید که با سردار سلیمانی در ماجرای کودتای ترکیه در آن شب دائماً در تماس بودید، ارتباط شما با

ایشان چگونه است ؟ نظر شما در مرد شخصیت ایشان را بفرمایید ؟ من بیش از 20 سال است که با سردار سلیمانی ارتباط
نزدیک دارم. در مذاکرات مختلف، وقتی که در مورد عراق، افغانستان، مذاکره میشد و من مسئول هیئت ایرانی بودم. البته

ما کمککننده به این مذاکرات بودیم و مذاکرهکنندگان اصلی خود افغانها بودند. در مذاکراتی که در مورد عراق بود، قبل و بعد
از حمله آمریکا ارتباط بسیار خوب و کاری با سردار سلیمانی داشتم و ایشان را یک شخصیت بسیار فهیم و دلیر میدانم که

امکان مفاهمه برای بنده با ایشان کاملاً وجود دارد و معتقد هستم که ما همه کارگزاران یک نظام هستیم و نیاز است که همه
ما با هم متحد باشیم. بنده و همه دوستان منجمله سردار سلیمانی ممکن است تفاوت دیدگاه داشته باشیم اما ما توانستهایم
یک رابطه کاری مناسبی را دنبال کنیم و در بحث سوریه و آتشبس حلب ارتباط خیلی خوبی داشته باشیم و توانستیم مقداری

به مردم محروم و مظلوم فوعه و کفریا که تحت محاصره بودند کمک کنیم. در مذاکرات سهجانبه نیز همکاری خیلی خوبی
داشتیم و در سایر مذاکرات همکاری خوبی داشتیم و توانستیم منافع کشور را جلو ببریم. * بیاعتمادی نسبت به قبل در مورد

روسیه ایجاد شده است به نظر شما ریشه این بیاعتمادی چیست و دلیل نزدیکی این سالهای ایران به روسیه چیست؟ کشور
روسیه همسایه و شریک مهم ایران در منطقه ماست. ما با این کشور دیدگاههای مشابهی در سوریه داریم و این به این معنا

نیست که همه دیدگاههایمان الزاماً با هم یکسان باشد اما کلیاتی که ما میبینیم در ارتباط با مسائل منطقه، نزدیک به همدیگر
است و ارتباط ما و روسیه به عنوان قسمتی از یک رابطه همهجانبه جمهوری اسلامی ایران است … ارتباطاتی که ما در این

دولت با روسیه و چین داشتیم تقریباً بینظیر است و در هیچ دورهای مثل دولت تدبیر و امید روابط این چنین نبوده است. 9 یا
10 بار آقای رئیسجمهور با آقای پوتین ملاقات داشتند و تعداد ملاقاتهای ایشان با رئیسجمهور چین زیاد بود. لذا ما معتقدیم

که این کشورهایی که در شرایط سخت در کنار ما بودند شرکای مهمی برای ایران هستند. ازآنجاییکه مردم ایران یک نگاه
تاریخی به روابط خارجی دارند، باید بگویم ما بیش از 515 سال بین ایران و روسیه داشتیم که بالاخره نقاط تلخی داشت.
اخیرا هم جلسه ای در رابطه با پانصد و پانزدهمین سال روابط ایران و روسیه داشتیم. نقاط تلخ در ذهن تاریخی مردم که

بسیار فهیم هستند زنده است، البته نقاط تلخ برخوردهای آمریکا و انگلیس نسبت به مردم ما خیلی جدیدتر و تازهتر است. *
نزدیکی ترامپ با پوتین از نظر ایران نگرانی ایجاد نمیکند؟ تحولاتی که در سطح بینالمللی میافتد بستگی به این دارد که چه

اتفاقاتی بیفتد و چگونه از آن استفاده شود. ما باید این واقعیت را بدانیم که کشورها منافع دارند و این منافع کشورها را در
موضوعات ویژهای ممکن است به همدیگر نزدیک کند، این به این معنا نیست که کشورها به یکدیگر علاقه دارند ، یا از همدیگر

نفرت دارند. این منافع ممکن است در یک حوزهای آمریکا و روسیه را به همدیگر نزدیک کند کمااینکه در دوران دولت گذشته در
بحث هستهای هر پنج قدرت عضو دایم شورای امنیت با یک زبان علیه ما صحبت کردند . منافعی که آنها در این مسائل

میدیدند آنها را متحد کرده بود . به یاد دارم که در جنگ ایران و عراق و در قطعنامه 598 اولین بار اسم گروه پنج کشور به
عنوان بانی یک قطعنامه 598 بیرون آمد که آنها توانستند با یکدیگر همکاری کنند . برای اینکه منافع مشترک داشتند ، الان این

هنر ماست که بتوانیم از نوع روابطی که داریم با قدرتهای مختلف برای پیشبرد منافع ملی استفاده کنیم و باید توقع داشته
باشیم که دیگران هم همین کار را میکنند . نباید ناراحت و متعجب شویم از اینکه کشورهای دیگر منافع ملی خودشان را دنبال
میکنند، بلکه باید با واقعنگری نگاه کنیم و منافع خودمان را دنبال کنیم . البته ما معتقدیم که ما اشتراک منافع قابل توجهی با

روسیه در مسائل منطقهای و بینالمللی داریم . * در صورت حضور و پیروزی دکتر روحانی در انتخابات سال 96 و پیشنهاد
مجدد حضرتعالی برای قبول وزارت خارجه آیا این سمت را قبول میکنید؟ من هیچ وقت راجع به شرایط فرضی صحبت

نمیکنم، فعلاً وظیفهای که الان داریم همان طور که مقام معظم رهبری گفتند این است که وظیفهای که داریم را انجام دهیم .
وزارت خارجه ، وزارتخانه ای است که باید ملی نگاه کند و ما باید برای پیشبرد منافع ملی همه کارها را انجام دهیم و هیچ گاه ،

باز ضرس قاطع و قطعیت میگویم ، هیچ گاه هیچ اقدامی که در مذاکرات خارجی داشتیم هدف سیاسی و داخلی نداشته
است. در مورد آینده، در آینده صحبت میکنیم. این را با قطعیت میتوانم بگویم که من هیچ گاه کاندید ریاست جمهوری نخواهم

بود چون این توان را در خود نمیبینم.
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